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* بیش از ۳۳ هزار نمای مصوب شهری وجود دارد که در طراحی 
آن ها اصول معماری و شهرسازی ایرانی- اسلامی لحاظ شده است. 

تعدادی از این نماها به عنوان نماهای برتر انتخاب شده اند تا شهروندانی 
که به این سبک علاقه مند هستند، بتوانند از آن ها الهام بگیرند و 

استفاده کنند.

چهار شنبه ۱2 دی ۱۴۰۳ ویژه نامه شهر تهران
فروش تراکم ســاختمانی به هیچ عنوان 
به معنای شهرفروشــی نیست. برخی افراد از 
واژه ای استفاده کرده اند که اساساً ظلم به شهر 
محسوب می شود. شهری مثل تهران، که تقریباً 
یک میلیون پارسل یا پلاک یا قطعه دارد، برای 
جلوگیری از فرسودگی و حفظ کیفیت ساخت 
و ســاز، ســالانه باید حداقل ۴۰ هزار پروانه 
ساختمانی صادر کند. فردی که برای دریافت 
پروانه ساختمانی مراجعه می کند، در فرآیند 
دریافت سایر خدمات شهری نیز هزینه هایی 
می پــردازد. بــه عنوان مثال، بــرای دریافت 
انشــعاب آب، برق یــا گاز از ادارات مربوطه 
باید هزینه هایی را پرداخت کند. علاوه بر این، 
شهرداری تهران باید برای بارهایی که به شهر 
وارد می شــود، مانند کامیون هایی که مصالح 
ساختمانی را حمل می کنند، عوارض بگیرد. 
این کامیون ها آلودگی صوتی و محیطی ایجاد 
می کنند و فشارهایی به زیرساخت ها و آسفالت 

وارد می آورند.
در حالی که هزینه عوارض ساختمانی که 
از این پروژه ها دریافت می شود، حتی در برخی 
موارد بسیار ناچیز است، برخی از پروانه ها در 
بافت فرسوده یا برخی مناطق دیگر ممکن است 
هیچ عوارضی نداشته باشند. حتی در مواردی، 
مبلغ عوارض دریافتی از پروژه ها کمتر از هزینه 
نظارت مهندسین ناظر است. بنابراین، نسبت 
دادن این روند به شهرفروشی کاملًا نادرست 

است و در حقیقت ظلم به شهر است.
باید درک کنیم که چه میزان ساخت و ساز 
در هر سال برای جلوگیری از فرسودگی شهری 
ضروری اســت و چه میزان پروانه ساختمانی 
باید صادر شود تا تهران از فرسودگی در امان 
بماند. همچنین، در حدود ۱۰ منطقه تهران، 
کمتر از یک درصــد از قیمت نهائی ملک به 
عنوان عوارض ساختمانی دریافت می شود و در 
مناطق بالاتر، این مبلغ حدود ۳ درصد است. 
با این حال، این مبلغ به هیچ عنوان به معنای 
تراکم فروشی نیســت و در قانون درآمدهای 
پایدار، به طور صریح به آن اشــاره شده است 
که درآمد شهرداری از فروش تراکم به عنوان 
یکی از منابع درآمدی شــهرداری به حساب 
می آید، که برای تأمین هزینه های مدیریت و 

اداری شهر دریافت می شود.
تحقق معماری ایرانی اسلامی هم یکی از 
اهداف این دوره مدیریت شهری بود، در این 

باره بفرمایید چه اقداماتی انجام شده است.
در زمینه معماری ایرانی اسلامی، باید توجه 
بیشتری به دانشگاه ها و مراکز آموزشی داشته 
باشــیم. از زمانی که دانشــکده هنرهای زیبا 
تأسیس شــد، دانشگاه های ما رویکرد مثبتی 
نســبت به معماری ایرانی اسلامی نداشتند. 
به طور مثال، مرحوم آقــای پیرنیا زمانی که 
تحقیقاتی درخصوص معماری ســنتی ایران 
انجام داد، از دانشکده اخراج شد و تا پیش از 
انقلاب نیز اجازه حضور در دانشــگاه معماری 
و شهرســازی را نداشــت. در واقــع، مــا در 
زمینه شهرســازی و معماری بیشتر مستأجر 
اندیشه های شهرســازی کشورهای فرانسه و 
انگلیس بودیم. در دهه های گذشته، دانشگاه ها 
باید به ســمت تولید دانــش بومی معماری و 
شهرسازی می رفتند، اما این مهم تا زمانی که 
مبانی نظری آن در دانشگاه ها تدوین نشود، در 

شهر نمود پیدا نمی کند.
ابتدا باید این مفاهیم در ســطح ذهنی و 

علمی در دانشگاه ها و جامعه شکل بگیرد، زیرا 
هر منطقه و هر شهر معمار خاص خود را دارد. 
به عنوان مثال، معماری تهران با معماری رشت، 
بوشــهر و چابهار متفاوت است. این تفاوت ها 
ناشی از بنیان های علمی و فرهنگی مختلفی 
است که در هر منطقه وجود دارد، مانند مصالح 

ساختمانی و تکنولوژی ساخت.
معمــاری ایرانی اســلامی به طــور کلی 
ویژگی هایــی دارد کــه در آن حریم، امنیت، 
آسایش و سادگی وجود دارد و مردمی بودن 
در آن جلوه گر اســت. این معمــاری فراگیر 
بوده و مرزهای شمال و جنوب نداشته است. 

مرکزیت مســجد به عنوان کانــون محله ها و 
وجــود امام محله به عنــوان رهبری محلی از 
دیگر ویژگی های آن اســت. روابط اجتماعی 
در این معماری بر پایه خانواده استوار بوده و 

نقش های مقدس در آن نمایان است.

کن  نفرآباد،  موضعی  طرح های  *درباره 
و مناطق دیگر اشاره هایی داشتید، لطفاً 
کمی بیشتر درباره جزئیات این طرح ها 

توضیح بفرمایید.
تهران دارای حدود ۴۴۰ هزار پارسل است 
که نیاز به بازسازی، نوســازی و بهسازی در 
کوتاه ترین زمان ممکن دارند. بر اساس یافته ها 
و مصوبات کمیسیون ماده ۵، این تعداد پلاک ها 
در مناطق بافت فرســوده و ناپایدار قرار دارند 
که بخشــی از آن ها در ادوار گذشته نوسازی 
شــده اند، اما عمده آن ها همچنــان نیازمند 
نوسازی اســت. ما توانستیم روند نوسازی در 
بافت فرســوده را به اندازه ۷ برابر متوســط 
نوسازی در سطح شهر تهران افزایش دهیم، 
بــا این حال، هنوز نیاز به اقدامات بیشــتری 
داریم. رویکرد ما در این زمینه این اســت که 
به طور جدی به سمت توسعه گران برویم و با 
همکاری دولت، محلات منســجمی را ایجاد 
کنیــم که بتوانند این نیازهای شــهری را به 

بهترین شکل ممکن برطرف کنند.

یکی از اصول اساسی که در اسلام به شدت 
بر آن تأکید شده، مسئله محله محوری است. 
در گذشته، در سیستم شهرسازی شهرستان ها، 
مرزهای محله به وضوح مشخص بود و روابط و 
تعاملات اجتماعی به طور معین و منظم در هر 
محله وجود داشت. این وضعیت باعث می شد 
که ســرمایه اجتماعی در جامعه افزایش یابد 
و تعاملات اجتماعی موجــب تقویت اعتماد 
اجتماعی می شــد. تمام این مسائل بر اساس 
مبانی اساسی است که ما در تلاش هستیم در 
بافت های فرسوده به کار بگیریم. هدف ما این 
است که با همکاری توسعه گران، محله هایی 

را ایجاد کنیم، زیرا ایجاد یک محله منســجم 
باعث می شــود که سرانه های مختلف شهری 
نظیر ســرانه آموزشی، سرانه فرهنگی، سرانه 
مذهبی و سرانه تجاری افزایش یابد. در حال 
حاضر، رویکرد ما این است که این مدل را در 
هفت یا هشت نقطه از شهر پیاده سازی کنیم 
تا بتوانیم تأثیرات مثبت آن را در سطح شهری 

مشاهده کنیم.

* درباره عملکرد و تقویت کمیســیون 
ماده5 توضیح بفرمایید.

درخصوص کمیســیون ماده ۵ باید اشاره 
کنم کــه متأســفانه در این زمینــه برخی 
اتهامات نادرست مطرح شده است. ابتدا لازم 
اســت بگویم که آمارهای موجود برای ما نیز 
نگران کننده است. مساحت پروانه هایی که در 
حال حاضر به مردم ارائه می دهیم، در حدود 
ســه و نیم میلیون متر مربع در سال ۱۳۹۰ 
اســت، در حالی که این مقدار در ســال های 
گذشــته به حدود نه و نیم میلیون متر مربع 
می رسد. کســانی که می گویند شهر فروخته 
شــده و موارد مشــابه، به نظر می رسد که از 
این تغییرات آگاهی کافی ندارند. به نســبت 
آمارهای گذشــته، وضعیت کنونی را مثبت 

ارزیابی می کنیم.
کمیســیون ماده ۵ طبق قانون تأسیس 

شورای عالی معماری و شهرسازی در سال های 
۱۳۵۱ و ۱۳۵۵، مســئول بررسی و تصویب 
تغییرات در طرح های تفصیلی اســت. پیش 
از مدیریت کنونی، ایــن تغییرات در مناطق 
مختلف به طور غیرقانونی انجام می شــد. اما 
اکنون ما این تغییرات را به کمیســیون ماده 
۵ می بریم تا به طور شفاف و قابل رصد انجام 
شود. شش وزارتخانه و سازمان مختلف در این 
فرآیند دخیل هستند، که خود باعث افزایش 

نظارت و شفافیت می شود.
در حالی کــه قبلًا ممکن بود یک پرونده 
تا دو ســال طول بکشد، حالا در دوره ما این 
فرآیند در مدت زمانی کوتاه تر انجام می شود. 
این ســرعت بیشــتر کار به هیچ وجه نقطه 
ضعفی محسوب نمی شــود، بلکه نشانه ای از 
قدرت و بهبود فرآیند اســت. سیستم جدید، 
با مانیتورینگ و شفافیت بیشتری به نظارت 
بــر مناطق مختلف پرداخته و دیگر نمی توان 
تخلفات را پنهان کرد. در گذشــته، رؤســای 
صدور پروانــه در مناطق مختلف ممکن بود 
خودشــان درگیر تخلفات باشند، اما اکنون با 
این سیستم جدید، اگر کسی بخواهد تغییرات 
عمده ای ایجاد کند، باید پرونده را به کمیسیون 
مــاده ۵ ببرد. رویکرد کمیســیون ماده ۵ در 
حال حاضر، مردم محور اســت، در حالی که 
قبلًا رویکرد خاص گرا داشت و نیاز به تقویت 

بیشتر این رویکرد وجود دارد.

*پیگیری توسعه پروژه های مشارکتی و 
کلان پروژه های شهری هم یکی از وظایف 
معاونت شماست، بفرمایید که در این باره 
مجموعاً طی دوره مدیریت شهری کنونی 

چه تلاش هایی انجام شده است.
در این جا از سازندگان بزرگ تقاضا داریم 
که از شهر قهر نکنند و به ساخت و ساز ادامه 
دهند. تهران به عنوان پایتخت، آبروی تمامی 
8۵ میلیون ایرانی اســت. تهران جایی است 
که نسل های آینده در آن تحصیل می کنند و 
بسیاری از مردم در آن سکونت دارند. بنابراین، 
تهران باید شــهری متناســب با  شأن تمدن 
جمهوری اسلامی باشد. برای تحقق این امر، 
نیاز به ساخت و ساز، نوسازی و توسعه خدمات 
داریم. در این راستا، باید هتل ها، شهربازی ها و 
دیگر امکانات خدماتی در تهران ساخته شود.
مــا به افرادی که تمایل به ســاخت هتل 
دارند، وعده می دهیــم که در کمترین زمان 
ممکن پروانه ســاخت صــادر خواهیم کرد و 
در مدت پنج ســال از آن ها عوارضی دریافت 
نخواهیم کرد، پس از پنج ســال، 8۰ درصد 
از عوارض را بخشــوده و در سایر زمینه های 
خدماتــی نیز به شــدت حمایــت خواهیم 
کرد. ســالن های ورزشی، شهربازی ها و سایر 
پروژه های مشابه در قانون برنامه هفتم توسعه 
مشــوق های خوبی دارند و ما آمادگی کامل 

داریم تا در این حوزه ها کمک کنیم.
با این حال، باید بپذیریم که در گذشــته 
اقدامات نامناسب ما در مدیریت شهری باعث 
شــده که بسیاری از سازندگان بزرگ از شهر 
خارج شده و سرمایه های خود را به کشورهای 
دیگر همچون عمان، دبی، قطر، گرجســتان، 
ارمنستان و آذربایجان منتقل کنند. امیدواریم 
که با تلاش های بیشتر، مشکلات موجود حل 
شــده و فضای بهتری برای سازندگان فراهم 

گردد.


